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E l turisme és un concepte valu-
ós però també força dispers i, 
sobretot, molt capriciós. Els 
corrents i les modes ajuden a 

traslladar algunes destinacions d’un pa-
ís a l’altre o d’una zona regió a una altra.

El cas que ens ocupa, Ordino, podria 
ben bé ser l’exemple d’allò que és un ter-
ritori amb tots els atributs per a ser una 
immillorable destinació per al turisme i 
patir de tot el contrari, no sabent captar 
i menys retenir el turista.

Els darrers anys s’ha vist com la par-
ròquia, especialment el poble d’Ordino, 
han anat perdent efectius i referents. 
Els primers els hotels, veritables eines 
indispensables per fer que el visitant 
resti al territori, pernocti i, com a con-
seqüència, generi activitat econòmica. 
Fins a cinc hotels de la parròquia han 
hagut d’abaixar la persiana aquests dar-
rers anys, sense que s’hagin desenvolu-

«Si Ordino realment vol ser una parròquia turística, 
ha de ser capaç d’atreure i retenir visitants i turistes 
i deixar de ser un simple lloc de pas cap a pistes»

3 Excursionistes.

Cal 
rellançar 
l’activitat 
econòmico-
turística a la 
parròquia

«La natura i l’entorn del territori ordinenc han de ser el pol d’atracció complementari a l’esquí»
UNITS PER ORDINO

pat polítiques actives i reals per a mirar 
de revertir aquesta tendència, ni des del 
comú ni des del Govern.

Els pobles de la parròquia veuen, 
gran part de l’any, com el seu client ob-
jectiu passa pel davant i de llarg com si 
es tractés d’una andana quan passa el 
tren que no té parada en aquell punt. 
Una ventada i el silenci, aquesta és la se-
qüència.

Malgrat que és ben evident que Ar-
calís és un pol d’atenció, i atracció, tu-
rística amb tot el que això comporta en 
termes econòmics, de promoció inter-
nacional i de vida a la parròquia. Però 
Ordino val molt més que ser un lloc de 
pas cap a les pistes d’esquí. Ordino, els 
seus pobles, són la veritable riquesa de la 
parròquia i han de poder donar els ser-
veis que tothom espera que donin. Res-
taurants, d’acord. Esquí, d’acord. Na-
tura i esport de muntanya, i tant... Pe-
rò tot plegat, sense tenir on quedar-se a 

ment al vespre.
És clar que hi ha establiments hote-

lers a la parròquia, però segurament es 
troben molt encotillats en l’estacionali-
tat que representa la temporada d’esquí 

i encara gràcies. Calen plans ambiciosos 
i oberts de ment per a poder fer de la par-
ròquia un pol d’atracció i alhora un es-
pai en el qual la gent que visita el país es 
vulgui quedar a passar dies, fent la vida 

descansar, a dormir i l’endemà tornar a 
gaudir la parròquia no deixa de conver-
tir-se en una espècie de Port Aventu-
ra que la gent visita durant el dia i mar-
xa cap a casa, arribada l’hora del tanca-

al mateix poble, pernoctant, gaudint de 
la gastronomia, de la natura i de les acti-
vitats que es programin, permetent re-
llançar l’activitat econòmica al territori 
Ordinenc al llarg de tot l’any.
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«La inversió estrangera ha de fer-se de 
forma ordenada, si no haurem de marxar 
nosaltres del país»

UNITS PER ORDINO

–Quina és o ha estat la seva experièn-
cia política?
–Vaig ser conseller del Comú d’Ordino 
de l’any 2000 al 2003 i en aquell Comú 
vaig exercir les funcions de conseller de-
legat d’Administració i Finances.

Anteriorment, havia estat elegit Co-
missionat de Poble en les eleccions co-
munals del 15 de desembre del 1991.

També vaig ser President del Partit 
Liberal d’Ordino.

He participat en diverses campanyes 
electorals, tant en les eleccions comunals 
com també en les últimes eleccions gene-
rals, com a candidat i moltes més vegades 
com a col·laborador.

–Què l’ha portat a presentar-se ara en 
una llista i fer política?
–Em presento com a candidat, perquè 
crec que un mateix partit polític no és bo 
que governi massa anys seguits, és posi-
tiu i necessari que hi hagi un canvi. Això 
fa que la democràcia sigui més transpa-
rent i d’aquesta manera es dona més con-
fiança a la ciutadania.

La política m’ha agradat sempre i em 
presento amb una candidatura amb la 
qual crec que hi ha persones molt impli-
cades per treballar per la Parròquia d’Or-
dino i per millorar-la.

Ara tinc temps i crec que implicant-
me de forma directa en el servei públic, 
és una bona manera de ser útil a Ordino 
i a Andorra.

A la meva família sempre ens ha agra-
dat la política i he tingut l’honor que 3 fa-
miliars meus directes han estat minis-
tres, i actualment la filla del meu cosí és 
ministra. Un germà del meu pare va ser 
Cònsol de Sant Julià de Lòria, també un 
cosí meu va ser ambaixador i dos fami-
liars meus han estat Consellers Gene-
rals. Per resumir, crec que porto la polí-
tica a la sang.

–Creu que la política comunal és el ca-
mí d’inici en el món de la política al pa-
ís?
–No crec que la política comunal sigui 
el camí d’inici en el món de la política al 
país, perquè la política s’ha de fer des del 
Consell General o des del Govern. Els co-
muns s’han de dedicar a administrar la 
Parròquia, i si bé és cert que des dels co-
muns podem incidir en la política nacio-
nal, sobretot si anem coordinats, també 
penso que si t’agrada la política pots fer-
la des de diferents àmbits i institucions.

–Com veu la relació dels ciutadans en-
vers la política i els assumptes de la co-
sa pública?
–Penso, que cada vegada més els ciuta-
dans passen de la política, hi ha desen-
cant, s’ha perdut la il·lusió i la població 
està preocupada pel seu dia a dia: els sa-
laris i l’habitatge entre altres. La gent es-
tà decebuda, i per això cal que contribu-
ïm a retornar la il·lusió per participar i 

implicar-se en la vida pública.
Andorra des dels anys seixanta ha es-

tat un país d’oportunitats, i, en canvi, ac-
tualment el jovent està desmotivat, per-
què veu que el seu futur és incert i com-
plicat, han de conviure amb uns salaris 
baixos, lloguers molt elevats i poques 
oportunitats laborals que generin bo-
nes expectatives. Molts dels nostres joves 
han de marxar o hauran de marxar del 
nostre país a la recerca d’un futur labo-
ral millor, perquè a Andorra estem pre-
miant l’arribada de la inversió estran-
gera per sobre del benestar dels nostres 
ciutadans.

No pot ser que la majoria de la nos-
tra població tingui uns salaris baixos i 
que després parlem de donar subvenci-
ons a qui ho necessita, el que hem de fer 
és que la gent es pugui guanyar la vida i 
no que els hi hàgim de donar ajuts, per-
què aquesta és la política que s’està fent 
els darrers anys, això s’ha d’acabar!

PERE MAS SUÑÉ. Ara prejubilat, ha estat molts anys director de banca i coneix bé les dinàmiques econòmiques 
del país. Ordinenc convençut i practicant. Els amics i els cotxes són els seus indispensables.

«La gent està 
decebuda i cal 
contribuir per a 
retornar-li la il·lusió 
de participar»

–I que ens proposa el seu programa en 
els temes que li pertoquen?
–En aquest cas a mi em toca parlar d’ha-
bitatge i economia.

Pel que fa a l’habitatge, he de dir que 
els habitatges són perquè hi visquin les 
famílies i no per especular. Per això, cre-
iem que el Govern ha de fer una mora-
tòria a la inversió estrangera que tingui 
una durada suficient per reordenar la si-
tuació i, per tant, no podem continuar 
amb una inversió estrangera com la que 
hem tingut fins ara i que ha augmentat 
de forma desproporcionada el preu dels 
habitatges.

És clar, que la inversió estrangera pot 
ser bona, però s’ha de fer de forma orde-
nada, si no haurem de marxar nosaltres 
per deixar el país als de fora.

A més, necessitem habitatges de llo-
guer a un preu raonable, ja que cada any 
tenim un creixement desorbitat dels 
preus dels lloguers i això no és sosteni-
ble. Hem de posar-hi ordre.

Pel que fa a Economia volem que a 
Ordino s’estableixin noves empreses 
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no contaminants que respectin el me-
di ambient i el paisatge. Empreses que 
diversifiquin l’economia de la parròquia 
amb projectes relacionats amb l’econo-
mia verda, les noves tecnologies de la in-
formació i l’esport. Volem empreses que 
aportin valor afegit.

–Més aspectes relacionats amb aquest 
àmbit?
–Quant a l’habitatge tenim clar que són 
necessàries accions concretes i decidides 
per lluitar contra aquest greu problema 
social, i per això, pensem liderar el can-
vi de rumb per afrontar aquesta qüestió 
que necessita una solució urgent.

Si som capaços d’augmentar l’ofer-
ta de pisos de lloguer al mercat, aconse-
guirem ajustar i millorar els preus dels 
lloguers.

Pel que fa a economia volem que les 
empreses que es vulguin establir a la nos-
tra Parròquia aportin innovació i empre-
nedoria. Empreses que facilitin la creació 
de nous llocs de treball i que permetin a 
molts dels nostres ciutadans desenvo-
lupar la seva activitat laboral a Ordino 
sense haver de desplaçar-se a altres par-
ròquies.

En definitiva, també cal dir que és 
essencial, saber fins on podem créixer. 
Quants habitants volem tenir a Ordino, 
quants en podem assumir? Per això, és 
urgent limitar el creixement, perquè no 
tenim infraestructures, ni recursos natu-
rals suficients per créixer de forma inde-
finida (carreteres, escoles, centre de sa-
lut, aigua potable, etc.).

–I com ho trasllada això a la vida quo-
tidiana?
–Pel que fa a l’habitatge tenim clar que 
cal deslliurar terreny públic per dedi-
car-lo a la construcció d’habitatges de 
lloguer a preus assequibles, i també vo-
lem construir habitatges de lloguer a un 
preu raonable, mitjançant finançament 
a vint-i-cinc anys i negociant amb l’As-

DE PROP

Un llibre
Confieso que he vivido 
(Pablo Neruda)
Un programa de televisió
El Intermedio
Una xarxa social
Whatsapp
Una beguda
El cafè i la cervesa
Un menjar
Pollastre al Curry
Un indret de la parròquia
El Serrat
Un animal
El gos
Un grup 
musical
Amy 
Winehouse
Una ciutat 
del món 
Londres
Un país
Andorra
Un fet 
històric
La caiguda 
del mur de 
Berlín

Un personatge
Nelson Mandela
Un esportista
Leo Messi
Per què us 
presenteu 
a aquestes 
eleccions?
Perquè a Ordino i a 
Andorra necessitem 
el canvi

sociació de Bancs d’Andorra (ABA), fent 
que els costos es financin amb els llo-
guers cobrats

D’altra banda, tot i que pensem que el 
Govern i el Comú no han d’intervenir en 
el mercat, també advoquem per establir 
taules de reflexió amb tots els interlocu-
tors i dialogar sobre com ordenar el nos-
tre creixement i fer-lo sostenible.

Pel que a l’economia no volem empre-
ses com Grifols que no aportaran llocs de 
treballs per als residents i sí riscos im-
portants per la seguretat i la salut públi-
ca, i per això, volem fer una consulta po-
pular per saber que en pensen els ciuta-
dans d’Ordino.

També, volem proposar al Govern 
que desenvolupi a la nostra Parròquia 
una formació professional en capacita-
ció agrària oberta a estudiants d’Andor-
ra i de l’estranger, per tal de salvaguardar 
el futur del nostre sector agrícola i rama-
der que és essencial no només a la nostra 
parròquia, sinó per a tot el país. No ens 
hem d’oblidar que aquest sector és ne-
cessari per conservar el nostre patrimoni 
natural perquè en puguin gaudir les no-
ves generacions, i perquè a més a més es-
tem preservant les nostres arrels.

–Sembla que ho tenen ben clar tot ple-
gat?
I tant! I per això ens presentem en 
aquestes eleccions de forma conjunta, ja 
que Units per Ordino som una formació 
que aglutina persones provinents de di-
ferents àmbits polítics i sensibilitats de la 
nostra parròquia, per donar resposta als 
interessos generals d’Ordino i ens hem 
unit per dur a terme accions contun-
dents en aquells àmbits que preocupen 
a la gran majoria dels nostres ciutadans.
A més, no hem dubtat que la nostra obli-
gació com a ciutadans d’Ordino és pre-
sentar-nos amb aquestes eleccions co-
munals, perquè estem convençuts que la 
Parròquia d’Ordino necessita un canvi i 
aquest canvi nosaltres el farem possible.

«Els comuns 
s’han de dedicar 
a administrar la 
parròquia, a prop 
de la gent»
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REUNIÓ PÚBLICA
CENTRE DE CONGRESSOS D’ORDINO

DIJOUS 
14 DE DESEMBRE

20.30 H.


